

## Veerle Solia

**Van:** ETUI - Hesamail <jrotty@etui.org>  
**Verzonden:** dinsdag 29 oktober 2013 16:20  
**Aan:** Veerle Solia  
**Onderwerp:** Hesamail - October 2013

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

**hesamail**

no 106 - October 2013

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

**etui.**

## etui news

### Conference 'Jobs take their toll: understanding the impact of ageing, gender and occupational hazards on workers'

The debate on upping the retirement age is meaningful only if it includes working conditions, particularly unequal exposure to hazardous substances and the gender impact on the quality of working life. Researchers, public officials, trade unionists and other social stakeholders will be exploring these critical issues at a two-day conference on 10 and 11 December 2013 in Brussels. [To register](#)

### Training as a means of transforming work

"Quality work" was the focus of the afternoon debate held on 30 September following the recent publication of a new ETUI book co-published with the University of Laval (Quebec). (*Se former pour transformer le travail. Dynamique de constructions d'une analyse critique du travail* (in French only) reviews recent and past schemes to turn working conditions around. [Read more](#)

## european news

### European Commission puts health and safety at work on ice



The European Commission released a Communication on its deregulatory policy on 2 October 2013 announcing that all health and safety at work measures currently under discussion will be shelved until a new Commission takes office in 2014. [Read more](#)

### Germany: women's higher incidence of work-related disorders

A first analysis of a survey carried out in 2012 in Germany has shown a "gender gap" as regards to health and safety conditions. Women complain more often than men of being exposed to a wide range of work-related risks, from musculoskeletal disorders (MSDs) to emotional stress. [Read more](#)

## France: public service agreement on psychosocial risks

The French government, eight trade unions and the representatives of public employers signed a framework agreement on 22 October on the prevention of psychosocial risks (PSRs) in the public service. [Read more](#)

# hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

## nouvelles de l'etui

### Conférence "Emplois pénibles : comprendre les impacts de l'âge, du genre et des risques au travail"

Le débat sur le report de l'âge de la retraite n'a de sens que s'il intègre la question des conditions de travail, notamment l'inégale exposition aux substances dangereuses et la dimension de genre qui influence la qualité de vie au travail. Chercheurs, responsables publics, syndicalistes et autres parties prenantes débattront de ces enjeux capitaux au cours de deux journées de conférence, les 10 et 11 décembre 2013 à Bruxelles. [S'inscrire](#)

### La formation comme outil de transformation du travail

La "qualité au travail" a été au cœur de l'après-midi de débats organisé le 30 septembre dernier, à la suite de la parution récente d'un nouveau livre de l'ETUI, en coédition avec l'université de Laval (Québec). (*Se former pour transformer le travail. Dynamiques de construction d'une analyse critique du travail* présente des expériences récentes et passées visant à la transformation des conditions de travail. [En savoir plus](#)

## nouvelles européennes

### La santé au travail mise au frigidaire par la Commission européenne



La Commission européenne a adopté le 2 octobre 2013 une communication concernant sa politique de dérégulation. Dans le domaine de la santé et sécurité au travail, la communication annonce que toutes les initiatives en cours de discussion seront suspendues jusqu'à l'arrivée d'une nouvelle Commission en 2014. [En savoir plus](#)

### Allemagne : les femmes plus exposées aux problèmes de santé liés au travail que les hommes

Une première analyse des résultats d'une enquête menée en 2012 en Allemagne indique un "fossé lié au genre" en matière de santé et de sécurité au travail. Les femmes estiment plus souvent que les hommes souffrir d'un large éventail de problèmes de santé liés à leur travail, depuis les troubles musculosquelettiques jusqu'au stress émotionnel. [En savoir plus](#)

### France : signature d'un accord sur les RPS dans la fonction publique

Le gouvernement français, huit syndicats et les représentants des employeurs publics ont signé le 22 octobre un accord-cadre sur la prévention des risques psychosociaux (RPS) dans la fonction publique. [En savoir plus](#)

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly. The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.  
ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.